
پرونده بهس��ازی بافت فرس��وده شهر کرمانشاه که 
در س��ال های اخیر مس��کوت مانده، ماجرای سازه های 
ناایمنی اس��ت ک��ه می تواند یک فاجع��ه خاموش در 
چند ریش��تر زلزله باش��د. بافت فرس��وده یا به تعبیر 
بهتر کانون ه��ای بحران ک��ه ۲۰ درصد جمعیت یک 
میلیونی شهر کرمانشاه را در دل خود جا داده، زندگی 
۲۰۰ ه��زار نفر از ش��هروندان را با خطر جدی رو به رو 
کرده اس��ت. سال هاست زمزمه بهسازی و نوسازی این 
بافت های تنگ و تاریک که ۱۲ درصد مس��احت شهر 
کرمانشاه را تشکیل داده به گوش می رسد اما هنوز هم 
تغییرات درخور توجهی را در قلب ش��هر که بیشترین 
حجم بافت فرسوده را دارد شاهد نیستیم. زلزله بزرگ 
7/3 ریشتری هش��داری جدی برای مردم و مسؤولان 
اس��تان و یک زنگ خطر جدی برای توجه ویژه به این 
مناطق بود. معلوم نبود اگر کرمانش��اه کانون این اتفاق 
می ش��د چه فاجعه بزرگی به بار می آمد. شاید یکی از 
بزرگ ترین چالش های شهر کرمانشاه همین بافت های 
فرسوده باشد که هنوز یک سیاست قاطع و روشن برای 
احیای این بافت ها که در قلب شهر جا گرفته اند وجود 
ندارد و خطر آنها برای ش��هروندان همچون یک بمب 
ساعتی است و یک زلزله چند ریشتری می تواند پرونده 
آنها را ببندد. سیاست های تش��ویقی ساخت و ساز در 
بافت های فرسوده همچون حذف عوارض و تراکم اضافی 

هم بازدهی چندانی نداشته و نتوانسته شهروندان ساکن 
در این مناطق را که اغلب وضعیت مالی مناسبی ندارند 
برای بهسازی واحدهای شان ترغیب کند. یک شهروند 
ساکن این مناطق در گفت وگو با مهر، اظهار داشت: توان 
مالی مردم س��اکن این بافت ها برای بازسازی در حدی 
نیست که بتوانند این کار را انجام دهند و مجبورند وام 

بگیرند اما وام هم یک فرآیند طولانی دارد. 
رضا صفری افزود: یکی دیگر از مشکلات ما این است 
که در مناطق مرکزی شهر برای احداث ساختمان های 
بی��ش از ۲ طبق��ه مجوز س��اخت صادر نمی ش��ود و 
سرمایه گذاران هم حاضر نیستند در این مناطق ساخت 
و سازی داشته باش��ند چون جذابیتی برای آنها ندارد. 
وی تصری��ح کرد: در این مناطق تعدادی خانه با ارزش 
تاریخی در برخی محلات وجود دارد و به همین دلیل در 
مجوز ساخت سختگیری می شود، در حالی که رسیدگی 
چندانی به خود این خانه های تاریخی هم نمی شود. این 
شهروند همچنین با اشاره به کم بودن میزان تسهیلات 
احیای بافت فرسوده، خاطرنشان کرد: ۴۰ میلیون تومان 
وام برای این بافت ها چندان کارساز نیست و نمی تواند 
تحرکی در ساخت و ساز ایجاد کند. عضو هیات مدیره 
نظام مهندسی س��اختمان استان کرمانشاه هم در این 
باره با اش��اره به اضطراب ساکنان شهر کرمانشاه درباره 
موضوع فعال شدن گس��ل های زاگرس، اظهار داشت: 

صحبت هایی که درباره فعال ش��دن گسل های زاگرس 
می شود، سندیت اجرایی ندارد. دکتر بیژن کلهرنیا افزود: 
رفتار زلزله قابل پیش بینی نیست و نباید ایجاد نگرانی 
کرد. همین که مردم هش��یار باشند خوب است، چون 
ایجاد نگرانی باعث عکس العمل های نسنجیده می شود. 
وی ادامه داد: مقررات، آیین نامه ها و جریان مهندس��ی 
کشور باید هشیار شود و درست عمل کند؛ ما در جریان 
زلزله س��رپل ذهاب دیدیم که دستگاه های عمومی ما 
هشیار نبودند و آمادگی نداشتند. دکتر کلهرنیا با بیان 
اینکه هم��ه از پیش باید برای بروز ه��ر خطری آماده 
باشند، گفت: تمام شهرهای دنیا مکان امن تجهیز شده 
دارند و تمام موارد بهداش��ت و درمان و... در آنها وجود 
دارد و انبارها مرتب بهنگام می ش��ود برای اینکه ایمنی 
خاطر ایجاد کنند. وی بیان داش��ت: از زلزله باید درس 
گرفت و به این سمت رفت که یک پدافند غیرعامل در 
برابر زلزله ایجاد کنیم نه اینکه با واکنش های عملی مردم 

را تحریک کنیم. 
کلهرنی��ا افزود: در س��رپل ذهاب مش��خص ش��د 
بادبندهای س��اختمان ها در طبقات پایین محکم اجرا 
نش��ده و در 3 طبقه یکسان اجرا ش��ده بود، در نتیجه 
طبقات پایین نتوانس��ته بود تحم��ل کند و فرو ریخته 
بود و طبقات بالا س��الم مانده بود. این اس��تاد دانشگاه 
همچنین با بیان اینکه سازه های با عمر ۱۰ تا ۲۰ ساله 

مقاومند، خاطرنشان کرد: مردم اطمینان داشته باشند 
این ساختمان ها بویژه سازه های با اسکلت فلزی آنها را 
در برابر زلزله حفظ می کند. کلهرنیا اظهار داشت: از این 
پس باید با جدیت بیشتری ساخت و سازها انجام شود و 
با تردید به اقدامات قبلی نگاه کنیم، آنها را بازنگری کرده 
و همچنین دانش مهندسی را به روز کنیم. وی تصریح 
کرد: ضعف ما در مهندسی در بخش نظارت است و در 
اج��را دقت های فنی کافی صورت نمی گیرد که باید در 
این زمینه دقت بیشتری انجام شود. وی درباره بازسازی 
و بهسازی بافت فرسوده هم بیان داشت: بافت فرسوده 
به هر حال بسیار مظلوم است و میزان تخریب طبیعی 
و فرسایش طبیعی بافت ها در طول زمان اثراتش بیشتر 

از زلزله است. 
کلهرنیا با بیان اینکه در تمام این سال ها در بافت های 
فرسوده واقعا کار مثمرثمری انجام نشده است، تصریح 
کرد: هنوز یک تدبیر، سیاس��ت و اس��تراتژی راهبردی 
قاطع و اجرایی روشنی نداریم که بتوانیم به این موضوع 
ورود کنی��م و بافت ها را نجات بدهیم و احیا کنیم. وی 
وقوع زلزله اخیر را یک هش��دار برای مس��ؤولان شهر 
کرمانش��اه عنوان کرد و گفت: این زلزله هش��داری بود 
که درباره بافت های فرس��وده باید دس��ت بجنبانیم و 
تمهیدات مختلفی از مقاوم س��ازی، نوسازی و بهسازی 

را به کار گیریم. 

سیاست و استراتژی راهبردی قاطع و اجرایی برای حل مشکل بافت های کهنه و قدیمی وجود ندارد 

بافت فرسوده کرمانشاه فاجعه ای خاموش
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دیدار مدیرعامل بانک ملت 
و وزیر بهداشت

مدیرعامل بانک ملت و وزیر بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی در نشستی مشترک بر تقویت 
همکاری های فیمابین تاکید کردند. دکتر حسن 
قاضی زاده هاش��می، وزیر بهداشت در این جلسه 
از حمایت ه��ای بانک مل��ت از ای��ن وزارتخانه و 
واحده��ای تابعه قدردانی کرد. وزیر بهداش��ت با 
اظهار خرسندی از انتخاب دکتر بیگدلی به عنوان 
مدیرعامل جدید بانک مل��ت ابراز امیدواری کرد 
همکاری این دو مجموعه در طرح های توسعه ای 
حوزه بهداش��ت و درمان کش��ور بیش از گذشته 
گس��ترش یابد و انتظارات این وزارتخانه بیش از 
پیش تامین ش��ود. دکتر محم��د بیگدلی نیز در 
این نشست که رحیم طاهری معاون مدیرعامل، 
محمدعلی خادمی مدیر امور ناحیه یک و محسن 
شجاع مدیر شعب منطقه ۴ تهران وی را همراهی 
می کردند از وزارت بهداش��ت، درم��ان و آموزش 
پزشکی به عنوان یکی از مشتریان ارزنده و وفادار 
بانک ملت نام ب��رد. بیگدلی از آمادگی این بانک 
برای حمایت از حوزه بهداشت و درمان کشور خبر 
داد و گفت: خوشبختانه بانک ملت همواره تلاش 
کرده اس��ت تعاملات خوبی با وزارت بهداشت و 

واحدهای زیرمجموعه داشته باشد.

رونمایی از طرح فاخر در بانک قوامین
 در نخس��تین روز بیست وپنجمین همایش 
معاونان و مدیران ادارات مرکزی و مدیریت شعب 
اس��تان ها که در س��الن اجتماعات باشگاه پاس 
قوامین برگزار ش��د، از طرح تسهیلاتی فاخر در 
حضور مدیران ارشد بانک و مدیران کل استان ها 
رونمایی ش��د. معاون بازاریابی و امور استان های 
بانک قوامین با رونمایی از طرح تسهیلاتی فاخر در 
جمع مدیران بانک قوامین طرح فاخر را محصولی 
مطلوب مش��تریان و متناس��ب با تمام س��طح 
درآمدها و نیازمندی های جامعه دانست و گفت: 
در طراح��ی این محصول همه جوانب امر در نظر 
گرفته شده است تا مشتریان محترم بتوانند با هر 
سطح توانمندی مالی از این محصول بهره بگیرند. 
اس��دی گفت: یکی از ویژگی های مهم این طرح 
که فرآیند اخذ تسهیلات را برای مشتریان آسان 
می کند، عدم نیاز به ضامن برای اخذ این محصول 
تسهیلاتی است و در حقیقت مشتری خود ضامن 
تسهیلات خود شده و ضمن حفظ اصل سرمایه 

تسهیلات مورد نیاز خود را اخذ می کند.
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اعطای 5000 میلیارد ریال تسهیلات به 
بنگاه های اقتصادی توسط بانک آینده

ب��ا توجه ب��ه نقش بس��زایی ک��ه بنگاه های 
کوچ��ک و متوس��ط )SME( در اش��تغالزایی و 
ظرفیت س��ازی تولیدی، هم چنین بهبود تولید 
و درآم��د ملی در کش��ور دارند؛ بان��ک آینده در 
سال »اقتصاد مقاومتی: تولید- اشتغال« نسبت 
ب��ه تأمین مال��ی و تقویت اقتص��ادی بنگاه های 
کوچک و متوسط، اهتمام کرده است. این بانک 
در راستای سیاست های اقتصاد مقاومتی، ضمن 
تبیین و ابلاغ برنامه ها و دستورالعمل تأمین مالی 
بنگاه های کوچک و متوسط به همه شعب خود؛ 
علاوه بر پرداخت تس��هیلات به متقاضیانی که 
از طریق ت��ارگاه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
)کارگروه تس��هیل و رفع موانع تولید اس��تانی( 
معرفی ش��ده اند؛ با بازاریابی مستقیم، مشتریان 
واجد ش��رایط برای راه اندازی و توسعه بنگاه های 
کوچک و متوس��ط را برابر ضوابط اعلام ش��ده از 
س��وی بانک مرکزی، شناسایی و همراهی کرده 
است. در این راستا 5۰۰ میلیارد تومان تسهیلات 

توسط بانک آینده پرداخت شده است.

ابتلای بیش از 30 درصد تهرانی ها 
به دیابت

بر اساس آخرین آمار انجمن ملی دیابت ایران 
ح��دود 5 میلیون نفر در کش��ور به دیابت مبتلا 
هستند، در حالی که تعداد واقعی مبتلایان به این 
بیماری چیزی در حدود 8 میلیون نفر تخمین  زده 
ش��ده است و گفته می ش��ود نیمی از این افراد از 
بیماری خود آگاه نیستند. کم تحرکی و عدم پیروی 
از یک رژیم غذایی مناسب احتمال ابتلا به بیماری 
دیابت را افزایش می دهد. در تهران نیز 3۰ درصد 
افراد یا به دیابت مبتلا هس��تند یا در معرض آن 
قرار دارند. این آمار و ارقام زمانی معنادارتر می شود 
که در کنار نتایج تحقیقات اخیر انستیتو تحقیقات 
تغذیه ایران و شرکت آب های معدنی دماوند قرار 
می گیرد که طبق این آمار، میزان نوشیدن روزانه 
آب در ش��هروندان تهرانی ت��ا ۲5 درصد پایین تر 
از س��رانه جهانی اس��ت. به گفته ش��بنم بحری، 
متخصص تغذیه، افرادی که دچار اضافه وزن زیاد 
هستند، همزمان با داشتن یک رژیم غذایی کاهش 
وزن و با جایگزین کردن آب به جای نوشیدنی های 
گازدار می توانند میزان قند خون و انسولین خود را 

به شکل چشم گیری کاهش دهند. 

سلامت

ادامه از صفحه اول
با ای��ن اوصاف اندوه و حس��رت  
زمانی مضاعف می ش��ود که به مس��اله ریاست ۴ ساله 
کش��ورمان بر جنبش غیرمتعهدها )که 3س��ال آن در 
دوران دولت یازدهم س��پری ش��د( نگاهی بیندازیم و 
از غفلت دس��تگاه دیپلماس��ی مان در اس��تفاده از این 
جایگاه پرس��ش کنیم. چنانکه قصد بر ادامه بررس��ی 
ظرفیت های از دس��ت رفته باش��د می توانیم به تغییر 
روسای برخی کشورهای تاثیرگذار این منطقه همچون 
برزی��ل به عنوان قدرتی غیرقابل کتمان و در حال فربه 
ش��دن نیز نگاهی بیندازیم و بار دیگر این پرسش را از 
خود داش��ته باشیم که چگونه توانستیم به رغم ریاست 
دوره ای بر جنبش غیرمتعهدها آن هم در س��ال هایی 
که قرار بر تعیین کنندگی دیپلماسی در همه عرصه ها 
)حتی آب خوردن مردم( بود، چنین ظرفیت مهمی را از 
دست بدهیم. آیا سابقه موفقیت آمیز سرمایه گذاری های 

ما در کش��ورهای آمریکای لاتین و آفریقا از خاطره ها 
رفته بود یا خیال تغییر روند یک طرفه س��رمایه گذاری 
کشورهای صنعتی جهان در کشورهایی همچون خود را 
داشتیم و با غفلت از این ظرفیت ها چشم مان را بر همه 

موفقیت های بالقوه بستیم؟
بهتر اس��ت برای یافتن پاسخ این پرسش به همان 
تعریف دوگانه دولت ها رجوع کنیم تا بهتر با این واقعیت 
روبه رو شویم که دولت از یکسو می خواست خود را مرد 
همه فن حریف »دیپلماسی« جلوه دهد اما از سوی دیگر 
هیچ میلی به آن نداشت که ذره ای از اقدامات گذشته را 
تایید کند تا راه ناهموار در پیش گرفته اش نس��بت به 
چرخش سیاست خارجه به سمت آمریکا را مهار کرده 
باشد. اگر با این عینک به روند تصمیم گیری ها نگاهی تازه 
بیندازیم شاید متوجه آن بشویم که در دولتی با این همه 

ادعای پیروزی های دیپلماتیک، چگونه نگاه ها به اهمیت 
ژئوپلیتیکی جیبوتی، به یک رجز سطحی درباره اندازه و 
مساحت جغرافیایی آن تقلیل پیدا کرد تا از آن به عنوان 
س��ندی مبنی بر ناتوانی دولت قبل در ارتباط گیری با 
قدرت های بزرگ استفاده شود! حقیقت آن است که ما 
به همین سادگی بخش عمده و قابل توجهی از متحدان 
مهم خود را از دست دادیم و بخش دیگری را آنچنان که 
انتظار می رفت وارد بازی های خود نکردیم تا به ازای آن 
دولت بتواند تعاملات بی دستاوردش با غرب را به عنوان 
نتیجه ای فراموش نشدنی از پیروزی های دیپلماسی در 
اذه��ان عمومی جا بیندازد. س��فرهای اخیر دولتمردان 
به آمریکای لاتین و آفریقا هرقدر می تواند افس��وس ها 
در ب��اب از دس��ت دادن موقعیت های س��ال های اخیر 
در بهره گیری عقلانی از ظرفیت های سیاس��ت خارجه 

کشورمان را بیش��تر عیان کند، از سوی دیگر می تواند 
نشانه خوبی از تغییر جهتی نسبتا امیدوارکننده در روند 
دیپلماس��ی کشورمان باش��د. دولتمردان شاید دوست 
نداشته باشند با س��فرهای متعدد به آمریکای لاتین و 
آفریقا پیامی به افکارعمومی ارس��ال شود که نافی تمام 
تبلیغات ش��ان در ۴ سال گذشته باشد اما تجربه خوب 
س��رمایه گذاری های متعدد فعالان اقتصادی مان در این 
کش��ورها، گسترش پیدا کردن حوزه نفوذ کشورمان در 
چارچ��وب تحکیم روابط با دولت های آزادی خواه جهان 
و... می تواند دلایلی کافی ب��رای در پیش گرفتن راهی 
اصلاح شده در روابط خارجی کشورمان بر مبنای منافع 
ملی و انقلابی مان باشد. وقت آن رسیده است دولتمردان 
سوزاندن ظرفیت های موجود جهانی برای دنیای ذهنی 
خود را کنار بگذارند و این بار مبنای تصمیم گیری شان را 
به جای دولت قبل و بعد، به واقعیت هایی منعطف کنند 

که بر سرنوشت کشور تاثیرگذار است.

راهی که از سر گرفتیم! نگاه


